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ABSTRACT
 This study focuses on the portrayal of the Palestinian resistance against the Israeli occupation in

the works of Ghassan Kanafani, a prominent Palestinian writer and activist. The examined short

stories, namely Falcon and Letter from Gaza, delve into the experiences of Palestinians during

the Nakba and the struggles faced by Palestinian refugees. The research fosters the spirit of

resistance and the collective will of the Palestinian people as they are represented by Kanafani

symbolically and literally. The research argues that resistance is a fundamental aspect of the

Palestinian struggle—a matter that motivates Kanafani to represent it and thus write back the

colonial force that aims at murdering Palestinian identity and culture. According to this context,

the study further argues that the examined short stories of Kanafani are forms of intellectual

resistance that utilize literature and its powerful language to address the collective Palestinian

will to resist, enhance their solidarity, and heal their collective and individual wounds. Relying

upon the theoretical framework of colonial and resistance literature, the study concludes that

Kanafani's examined works highlight the themes of occupation, resistance, cultural preservation,

and the indomitable spirit of the Palestinian people in their quest for freedom and justice.



للأديبتارةمخقصصفيالإسرائيليالاحتلالضدالفلسطينيالصراعتجسيدعلىالضوءالدراسةتسلط

فيابحارالاهيماغزةمنرسائلوالصقروعنوانهاالمختارةالنصوص.كنفانيغسانالفلسطينيوالناشط

المنطلقهذامنو.الفلسطينيوناللاجئونواجههاصراعاتمناليهآلتوماالنكبةابانالفلسطينيةالتجربةعمق

رمزيافانيكنجسدهاكماللفلسطينيينالجمعيةوالإرادةالمقاومةروحوالتحليلبالنقاشتعالجالدراسةفأن

القوةعلىردللالثوريةالطاقةتحركهالفلسطينيةالمقاومةأفكارعالجكنفانيانالدراسةتفترض.وحرفيا

وطنوهويةهويتهمعنيدافعونانهمذنبهمجلأبرياءأرواحوازهاقالدماءإراقةالىالهادفةالاستعمارية

وظفتالتيوالفكريةالأدبيةالمقاومةأنواعمننوعهيالمدروسةالقصصفأنالأساسهذاوعلى.مغتصب

الامروعالميااوإقليميعربياالفلسطينيةالقضيةبأهميةالجمعيالوعيلاثارةالأدبيةالأهدافونبلالكلمةقوة

علىتنادوبالاس.لاتجفومقلاوجراحاالماتنزفزالتلاالتيوالجمعيةالفرديةالذاكرةجراحيعالجقدالذي

كرةفعلىالضوءسلطكنفانيانبنتيجةخرجتالدراسةفأنالمقاومةوادبالاستعماربعدماادبنظرية

.لسطينفتحريروهوالامنشوداوحدهدفبصوتليصدحالفلسطينيالجمعيوالإصرارالمقاومةوالاحتلال

 المستخلص



:أسئلة الدراسة
ة كيف جسد الكاتب الفلسطيني غسان كنفاني التحديات والعزم والمقاوم-1

للفلسطينيين في اعمال مختارة؟
ية ينكيف ساهمت الاعمال المختارة في اثارة الوعي بأهمية المقاومة الفلسط-2

.  ضد الاحتلال الإسرائيلي

 Question of the Research

 1- How does the Palestinian writer Ghassan Kanafani depict the challenges,

resilience, and resistance of the Palestinian people in his literary works.

 2- How do Kanafani’s narratives contribute to a deeper understanding of the

Palestinian resistance against Israeli occupation



إجابة تساؤلات الدراسة

ت استخدم كنفاني الرموز ذات الدلالا

التي تصب في مفهوم المقاومة 

.  والحرية

يستخدم غسان كنفاني المفردات

يني التي يستخدمها المجتمع الفلسط

خدم بكافة شرائحه وبذلك فأنه يست

ير خطابا يخاطب العقل والحواس فيث

الحماس تجاه قضية شعب وامة 

بأسرها 



منهجية الدراسة 

ذلكتارةالمخالنصوصتحليلفيبنيويانهجاالدراسةاتبعت

منةوالمتضالقصصيةالنصطبقاتتناقشمنهجيةهكذاان

خلفياتوفقالشخصياتورسموالمكانالزمانعناصر

.الأحداثونسجالصراعوحبكةتتوافقمحددة

The research is qualitative. It follows a

structural approach in a sense that the analysis

focuses on the layers that constitute the

examined short stories. These layers include the

historical and biographical backgrounds,

fictional elements (plot, characters, setting,

etc.…,) and the poetics of the examined works.



قر و اهم الأفكار التي ناقشتها قصتي الص
رسالة من غزة

Sacrificeالتضحية 

    Freedomالحرية

Pain of Lossالم الفقد 

 Pain of Separationالم الفراق 



رمزية الصقر

رسول القوة

ترش رمز الحرية التي تحلق عاليا متخذة من السماء عرشا تف

.عليها طاقتها اللامتناهية

The context of Kanafani's story presents the

falcon as a powerful symbol of freedom,

resistance, and the Palestinian struggle for

liberation. Younis's training of and connection

with the falcon represent the thirsty desire to

resist captivity and regain freedom, mirroring

the collective aspirations of the Palestinian

people.



رمزية الارض

Through this use of landscape imagery, Kanafani evokes

a strong emotional response from the reader, immersing

them in Younis's inner turmoil and the challenging

external environment he navigates.

الأرضفيجذورهاتضربشجرة  هيمابقدرقشرةليستالمقاومةنأ
واحدهدفإلىتقودبالنهايةأنهاإلاالمقاومةأشكالاختلفتومهماعميقًا،



الخاتمة

Ghassan Kanafani's literary works are significant

contributions to Palestinian literature, as they depict

the Palestinian resistance against the Israeli

occupation and reveal the challenges and resilience of

the Palestinian people. Kanafani portrays the

complexity and diversity of resistance, which

manifests in various forms, such as physical, cultural,

psychological, and symbolic. The characters

exemplify the spirit of resistance, motivated by their

desire to effect change and their dedication to their

cause.
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